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Pentru o experiență mai plăcută de navigare vizualizează în browser

NOUTĂȚILE
lunii ianuarie 2024

Prin acest newsletter, îmi propun să vă țin la curent cu activitățile și rezultatele mele parlamentare. 
Așadar, vă invit să vă savurați cafeaua în timp ce vă informați cu privire la o selecție de evenimente și 

activități în care am fost implicat în prima lună a anului 2024. Evident că, în calitate de senator, 
principala mea sarcină este să propun, să discut și să votez legi în comisiile de specialitate și în plenul 

https://mailchi.mp/e9ce91d34ebe/activitatea-parlamentara-din-saptamana-precedenta-12675117?e=%5BUNIQID%5D
http://www.hatos.ro/
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Senatului României. Sunt membru în comisiile de Învățământ, Tineret și Sport, Comunicații, Tehnologia 
Informației și Inteligență Artificială și Știință, Inovare și Tehnologie.

Principalele informații privind activitatea parlamentară

Vești bune - alocații majorate

PNL continuă, la guvernare, susținerea familiilor din România. 3,6 milioane de copii și tineri vor 
beneficia de alocații de stat majorate, în urma agreării acestei decizii în coaliție. 

Creșterea alocațiilor este și un angajament pe care Partidul Național Liberal și l-a luat prin 
programul de guvernare. De altfel, Guvernul Ciucă a majorat în două rânduri alocațiile de stat. 

Pe 1 ianuarie 2022, alocațiile pentru copiii între 2 și 18 ani au crescut cu 13,5%, în timp ce 
alocațiile pentru copiii sub 2 ani și copiii cu dizabilități au crescut cu aproximativ 40%. De 
asemenea, din 1 februarie 2023, toate alocațiile au fost indexate cu un procent de 5%.

Astfel, alocaţiile vor creşte de la 256 de lei pe lună la 292 de lei pe lună pentru copiii peste 2 ani şi 
pentru tinerii care urmează cursuri liceale şi profesionale şi de la 631 de lei la 719 lei pentru copiii 
cu handicap cu vârste de până la 18 ani.

Primele alocaţii majorate vor fi plătite în luna februarie a anului în curs.
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Vezi postarea

Vești bune - masă caldă pentru mai mulți elevi

Pe baza deciziei guvernului din 11 ianuarie, celor 450 de școli beneficiare ale programului „Masă 
Sănătoasă” li se vor alătura altele, până la un total de 1.000. 
 
Pe lângă cele 9 școli din Bihor în care se implementează deja programul „Masă Sănătoasă”, copiii 
din alte școli, în jur de 10, vor beneficia de o masă sănătoasă la școală. 

https://www.facebook.com/hatosadrian/posts/pfbid0WGXaCpsp9SjAA5Wg7XD7yidTywbzpFWj6da5PDCLAPGLJMGwhwMiNEvtaG4swfCal
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Vezi postarea

Veste bună pentru sănătate

În urma demersurilor miniștrilor liberali ai dezvoltării și ai finanțelor s-a reușit deblocarea a 
4.555 de posturi vacante din sectorul sănătate și asistență socială din cadrul instituțiilor publice 
locale. 
 
Au fost aprobate în integralitate solicitările administrațiilor locale din cele 41 de județe și 
municipiul București. 
 
Pentru unitățile medicale și de asistență socială din județul Bihor s-au aprobat 68 de posturi în 
municipiile Oradea, Marghita și Beiuș, precum și în orașul Ștei, dintre care 21 de posturi pentru 
medici (inclusiv stomatologi), 33 pentru personalul medical auxiliar, 4 pentru personalul de 
specialitate și 10 pentru personalul auxiliar.
 
Pe lângă acestea, în urma presiunilor angajaților din sănătate, Ministerul Sănătății a deblocat 

https://www.facebook.com/www.edu.ro/posts/pfbid02L1mXysh2pDYcH66D4o3F6axNSk9N7dL6mv9EQ7GXhcoZNisyLFk2WJbbNvYd2Baul
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3048 de posturi vacante la nivel național, din subordinea acestuia. Acest număr reprezintă însă 
doar 50% din numărul de asistenți necesari și doar 30% din rândul personalului auxiliar. 

Vezi postarea

Investiții în Bihor în 2023

Anul 2023 a fost anul celor mai mari investiții din ultimii 30 de ani de administrație județeană 

https://www.facebook.com/hatosadrian/posts/pfbid02hqr1BkjHo8qSCZxtsEgSs12NxABfbkSiGntgTU9kB4mnF5KNTdkS3LZAET61GHWdl
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bihoreana, cu proiecte în valoare de peste un miliard de lei.

În 2023, investițiile au reprezentat 77% din bugetul total, în timp ce cheltuielile de funcționare au 
fost reduse la un sfert. În 2023, bugetul de dezvoltare a fost de 1,13 miliarde de lei, iar cel de 
funcționare, de 341 de milioane de lei.

Ilie Bolojan, președintele Cj Bihor: „Milioanele economisite au fost direcționate către investiții. 
Aceste sume pentru cofinanțare, plus liniile de credit contractate și parteneriatele, au făcut 
posibilă câștigarea mai multor proiecte europene de valori mari. Începerea derulării acestor 
proiecte a mărit semnificativ volumul investițiilor și ponderea acestora a crescut în totalul 
bugetului”

În 2023 au fost investite 858 de milioane de lei doar din fonduri europene. Bugetul de dezvoltare 
a fost completat cu 41 de milioane de lei atrase din fonduri guvernamentale, prin PNDL.
Printre cele mai mari investiții se numără cele de la Aeroportul Oradea, în valoare totală de peste 
413 milioane de lei, drumurile noi precum variantele de ocolire ale localităților Beiuș, Aleșd, 
Sânmartin, Nojorid, Sântandrei și Oșorhei. Fonduri importante au fost investite și în 
reabilitarea unor drumuri județene existente sau în construirea a 16 platforme de deșeuri.
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Vezi postarea

Inovare, cercetare, dezvoltare

Sunt un suporter necondiționat al dezvoltării bazate pe cercetare și inovare.
 
Am susținut în parlament toate inițiativele menite să stimuleze sectorul de cercetare și 
dezvoltare al economiei românești și valorificarea potențialului creativ al cercetătorilor și 
antreprenorilor din țara noastră. 
 
Cercetarea și inovația pot fi cheia accelerării dezvoltării și a creșterii nivelului de trai în Bihor și 
în toată România.

https://www.facebook.com/hatosadrian/posts/pfbid02vJpHvBSDmLZB56uP7BN8AxgALb4fqWoEn85nX3xSVduLDD1sYVoCWU6YLWXX68Yal
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Vacanța parlamentară din luna ianuarie a fost o perioadă excelentă pentru a purta discuții pline 
de miez cu unii dintre campionii inovării tehnologice de la noi. 

În ultimele zile am conversat cu unii dintre aceștia despre oportunități de dezvoltare, despre 
politicile în domeniul cercetării-dezvoltării și despre inițiative de responsabilitate socială. Mai 
exact, am fost în vizită la prietenii mei de la Allengra Oradea și la o discuție cu Cosmin Cosma, 
unul dintre liderii Asociației Române pentru Fintech. 
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Vezi postarea

Participări la evenimente

Ziua Culturii Naționale

Festivitățile de Ziua Culturii Naționale au adeseori darul de a îmbălsăma imaginea și înțelegerea 
lui Eminescu, fixându-l ca într-o picătură de chihlimbar într-o interpretare cu aer de divinație.
Nu la fel a fost azi, la festivitatea organizată de Fundația de Protejare a Monumentelor Istorice 
Oradea, de Asociația Națională a Cavalerilor de Clio și Revista Cetatea Cavalerilor. 
 
Plină de culoare și însuflețire a fost prezentarea factual detaliată despre legăturile lui Eminescu 
cu Iosif Vulcan și cu Oradea realizată de Prof. Univ. Dr. Mircea Popa. Dramatizarea pe textul 
„Luceafărului realizată de elevii de clasa a 9-a de la Wenford Academy, în coordonarea doamnei 
prof. Carmen Elena Andrei a reușit și ea să atragă atenția și aplauzele participanțillor.
 
Dar, bineînțeles, nu putem să îi onorăm mai bine pe corifeii culturii române decât participând la 
fenomenul cultural însuși  Și, evident, nu doar de 15 ianuarie.

https://www.facebook.com/hatosadrian/posts/pfbid02VEuGe4ecNzWqV4s3b5NFzJnYDNi3iwVNycW7YJ2SGb5LaVmW2FCjLKFEw4VjeAStl
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Vezi postarea

Vizită cu studenții practicanți la Beiuș

Am răspuns cu entuziasm invitației primarului municipiului Beiuș de a discuta despre 
problemele administrației locale liberale și despre planurile de viitor ale acesteia. Am găsit aici, 
la Primăria Municipiului Beiuș, o echipă care muncește frenetic pentru elaborarea și 
implementarea proiectelor cu care s-au angajat în fața cetățenilor.

https://www.facebook.com/hatosadrian/posts/pfbid024MU8dXCZQKVrz67gci9TtYJjiRkVhvGoNMsKUi9P3LnMsvjSLdvjfxvRWKRSbDm5l
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Un oraș precum Beiuș poate să crească și să devină un pol de dezvoltare pentru localitățile din 
zonă prin valorificarea potențialului natural și uman imens al regiunii. Cu ajutorul fondurilor 
europene se poate dezvolta infrastructura locală și se poate crea un mediu propice investițiilor, 
multiplicării locurilor de muncă și îmbunătățirii șanselor de viață în zonă.
 
Acest lucru îl face pentru Beiuș echipa liberală condusă de domnul primar Gabriel Popa și de 
domnul viceprimar Dragoș Balog. Aceștia, beneficiind și de colaborarea cu Consiliul Județean 
Bihor, vor materializa în curând câteva investiții majore care vor aduce un progres semnificativ 
în calitatea vieții locuitorilor din regiune, precum un parc industrial și un aquapark care va 
accelera dezvoltarea turismului din zonă.
 
Fundamentală pentru reușita acestor proiecte este însă resursa umană. Deși păstrarea și 
creșterea bazei industriale a țării este o prioritate strategică, învățământul tehnic și profesional 
este de multă vreme într-o situație dificilă în România. Cunoscând acest lucru, am dorit 
neapărat să vizitez Colegiul Tehnic „Ioan Ciordaș”, principalul furnizor de formare profesională 
inițială din regiune. Cu doamna directoare Claudia Cighir și domnul director adjunct Adrian 
Ionuț Sabău am purtat o conversație deosebit de aplicată despre problemele școlii și ale 
învățământului tehnic și profesional în general, precum și despre modalitățile în care eu, ca 
parlamentar, pot contribui la soluționarea acestora.
 
Și nu în ultimul rând, studenții practicanți la cabinetul meu parlamentar au putut învăța ce 
înseamnă administrația locală și învățământul profesional la prima mână.
 
(Să știți că orele se țin și copiii erau la școală, absenți erau ieri foarte puțini elevi iar atmosfera mi 
s-a părut disciplinată iar muzica din pauză faină). 
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Vezi postarea

Ziua Unirii Principatelor Române

Ziua de 24 ianuarie ne oferă prilejul să omagiem o pagină nobilă din istoria noastră, a ceea ce 
suntem și ce am devenit ca națiune în ultimul secol și jumătate. 

Se vorbește adesea și cu mare pasiune despre importanța evenimentelor istorice, acele zile 
memorabile pe care le celebrăm cu mândrie și recunoștință.
 
Cu toate acestea, se discută mai rar despre semnificația profundă a sărbătorilor în sine, despre 
acea bucurie caldă și sinceră de a ne aduna împreună, de a ne reaminti cine suntem, de a prețui 
prietenii noștri adevărați, de a ne inspira din modelele noastre și de a reflecta la sensul profund 
al existenței noastre pe acest pământ. 
 
Anul acesta, 24 ianuarie a fost una dintre acele zile magice și pline de semnificații, celebrată atât 
la Oradea cât și la Marghita.
 
La mulți ani plini de mândrie și speranță, România!

https://www.facebook.com/hatosadrian/posts/pfbid08Xb5n4M52jprHCwXk5QL5o8gbjYnBmQ2QaaSzZ5h3poNM6zK5g1KHJG28PEsFLNvl
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Vezi postarea

Ziua Unirii Principatelor Române

În 30 ianuarie am avut plăcerea să particip la evenimentul de închidere al proiectului „România 
pentru fiecare copil. Asigurarea incluziunii sociale - ruperea cercului vicios al excluziunii în cazul copiilor 
celor mai vulnerabili din România” implementat de UNICEF. 

Proiectul, prin care au fost realizate analize de nevoi și implementate soluții corespunzătoare în 
peste 10 comunități rurale din țara noastră, a ocazionat o discuție vie pe tema lucrurilor care mai 
trebuie făcute în domeniul asigurării șanselor egale de acces la educație pentru copiii noștri.

Reuniunea a fost organizată de UNICEF România și Comisia de Învățământ a Senatului 
României, președinte doamna senator Monica Cristina Anisie.

În intervenția mea am pornit de la constatarea amară că, deși avem un număr impresionant de 
strategii, proiecte și programe dedicate educației pentru copiii din categoriile dezavantajate, 

https://www.facebook.com/hatosadrian/posts/pfbid0Xy3Fqz3XvyBPgGHph5S9fcvan1PPGd9K83x4cjHVbAs9BW73qF8QX7mSK79ZZwo4l
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impactul acestora - dedus din evoluțiile unor indicatori precum rata părăsirii timpurii a școlii 
sau satisfacția cu școala a copiilor ori incidența fenomenelor de bullying - este dezamăgitor.  

Am spus răspicat că este nevoie de o abordare sistematică și responsabilă a fenomenelor de eșec 
școlar și că trebuie înțelese mai intim procesele și lanțurile de tip cauză-efect care implică copiii 
din categorii vulnerabile.

Standarde minime de monitorizare și evaluare a programelor - care să se concentreze pe 
rezultate în primul rând - sunt absolut necesare pentru a justifica replicarea sau scalarea. 
 
Dialogul cu cei care cercetează în mod amănunțit procesele în care este implicat un copil în 
interacțiunile sale educaționale devine astfel imperativ.  

Exemplific câteva situații în care gândirea sistemică este absolut necesară (și le zic aici ca să nu 
ziceți că ați citit doar o altă postare de politician, adică blabla):

Incluziunea copiilor cu CES în clase de învățământ normal nu are cum să producă efectele 
pozitive dorite dacă profesorilor nu li se oferă suficiente competențe necesare muncii cu 
copiii din această categorie. 
Chiar și așa, fără un număr adecvat de specialiști care să îi susțină - logopezi, psihologi, 
psihopedagogi, asistenți sociali, eforturile profesorilor din învățământul de masă vor avea 
de multe ori un impact scăzut. 
Această incluziune dă greș adeseori și din cauza opoziției acerbe a unor părinți ai colegilor 
copilului cu CES. 
Nu doar că trebuie cunoscute și înțelese motivațiile acestor adulți, dar e necesar un dialog 
permanent cu părinții și alocate resursele necesare pentru a-i convinge că bunăstarea 
copiilor acestora nu este afectată de eforturile de integrare a copiilor cu CES.  
Programele de tipul Masă caldă în școli sau Școală după școală implementate în medii 
defavorizate trebuie să fie atent monitorizate de autoritățile școlare și cele locale pentru a 
nu devia de la obiectivul lor principal, acela de a contribui la creșterea participării școlare 
și reducerea absenteismului și a abandonului școlar.
Combaterea abandonului în medii defavorizate nu are cum să fie eficace dacă nu implică 
în mod consistent comunitatea locală, inclusiv administrația locală și părinții. De altfel, 
orice astfel de program este unul de dezvoltare comunitară și nu poate să funcționeze dacă 
nu se pliază cu interesele diverselor categorii de stakeholderi locali.  

Experiența proiectelor implementate de UNICEF - în cazul acestui proiect, cu finanțare din 
fonduri norvegiene - merită să fie discutată, iar bunele practici și cunoștințele tehnice 
acumulate diseminate. 
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Vezi postarea

Apariții media

TVRInfo - 15 ianuarie
TVRInfo - 29 ianuarie

Podcast „Oradea noastră”

Am discutat despre ce e de făcut în Oradea noastră cu Ovidiu Negruț.

De ce suntem mânioși? Ce să facem cu autoritățile care ne enervează, dar cu școala? Și mai vin și 
alegerile și unii o să promită adevărate magii. 

Vom fi asaltați de politici tip hocus-pocus, din registrul aparatulului zalmoxian de citit în palmă 
de la ISJ Cluj, pe care doar lipsa de spirit critic, de înțelepciune și de minimă știință de carte le 

https://www.facebook.com/hatosadrian/posts/pfbid0d1cYNvym2tMo7E7S9mExGrDhN6gsZw1ohc6156qKyezFAvYajxRFj3zAQcNCgAqZl
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pot susține.

În curând, pe youtube.

https://www.facebook.com/hatosadrian
https://www.senat.ro/FisaSenator.aspx?ParlamentarID=100406c1-e8cb-42ed-a224-94063a2f6d04
mailto:adrian.hatos@senat.ro
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